


Stoff til neste nummer rna vrere 
innsendt til redaksjonskomiteen 
innen 20. ja nuar 1957. «Postkas
ser» vii bli oppsa tt pa forskjellige 
steder i bedriften. 

«R a nheims-Nytt» m a ngler vig
netter for de forskj ellige a vdelin
ger av fabrikken. D e av va r e 
les ere som ha r en s lik ide k a n 
r isse den ned pa et papir som 
sendes til r edaksjonen. Antatte 
utkast vi! bli belonnet m ed en 
liten premie. 
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A/S RANHEIM PAPIRFABRIK 

RAN HElM 

RANHEIMS -NYTT 
Nar nu var firmaa vis «Ranheims-Nytt» 

ser dagens lys) er det uart store limSke 

at dette nye R anheimstiltak ma bli til 

glede og nytte for save! selskapet som for 

dets ansatte. Vi hajJer at bladet ma bli 

et band som binder oss alle nan-mere sam

men) at det vil fr emme det fellesskajJ som 

ma til for at alle gode kreft er skal dra 

samme vei og mot det store mal: At 

Ranheim Papirfabrik ma bli den arbeids

fJla ss vi alle limSker) huor vi far utfolde vare 

evner og var arbeidslyst til beste for oss 

selv) for vare hjem) vart lille R anheims

samfunn og for vart land. 

Vi vil takke vart styre for dets inter

esse for denne sak. 0 g vi vil takke red

akt l!nen for initiative! og ham og hans 

hjelpere for uegennyttig arbeid. Kanskje 

treff er ikke disse menn midt i blinken 

ferst e gang) men la oss alle slutte opp om 

dem ved a sende inn staff au interesse og 

Ia den kritikk som sikkert ikke uteblir) 

vr.ere au positiv art. 

Matt e «R anheims-Nytt» bli en fast 

institusjon og ingen degnflue. L ykke til ! 

A. Ellingsen. Th. O verwien. 
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i~JbDRXjt:JSAVJf S 
Mange bedrifter av Ranheims stor

relsesorden har i dag bedriftsavis, og 
det har i lengere tid i produksjonsut
valget ved AfS Ranheim Papirfabrik 
vrert droftet et slikt foretagende. Et
ter enstemmig henstilling fra utval
gets mote 5/10 1955 til fabrikkens styre 
om penger til et slikt tiltak, fikk vi 
kart etterpa beskjed om at det var be
vilget et belop til sakens losning. Det 
a vhenger na av bedriftens ansatt e om 
:wisen skal utkomme og om den skal 
bli levedyktig. 

I en liten bedrift kjenner aile hver
andre, de kjenner kanskje hverandres 
familie, g leder og sorger, de kjenner 
hele arbeidsprosessen i bedriften og 
vet hva som rna g jores av den enkelte 
for at a lt skal fungere som det skal. 
Slik var det kanskje pa Ranheim for 
en del a r siden, men i dag er vi vokset 
til en bedrift pa mellom 5 og 6 hundre 
ansatte og regnes blant de storre i 
bransjen. At en bedrift vokser er som 
det skal vrere -- for stillstand er til 
bakegang. Etterhvert er avdelingene 
blitt storre, vi har fatt viderefored
ling, nye maskiner og nye follL Rver 
a vdeling er som en star eller liten fa
brikk for seg selv, og det er vel fa pa 
Ranheim i dag som kan si at de kjen
ner aile avdelingene, deres virkemate 
og problemer. Det er s lett ikke sa en
k elt Ienger a holde kontakten med 
hverandre. Vi er blitt sa mange at det 
er vanskelig a drofte problemene med 
hverandre. · 

Hva vet en som arbeider i papir
fabrikken om «flaskehalsen » i soda
huset, og hva vet en i huggeriet om 
elektriske ladninger i papiret ved den 
nye kutteren? Sikkert noksa lite. I en 
star bedrift svekkes kontakten mellom 
de ansatte, og dette kan ga ut over 
samhorigheten og samarbeidet, til 
tross for at vi a ile arbeider i den 
samme lange kjede som begynner med 
veden og forst ender nar det - ofte 
hoyt foredlede - ferdige produkt er 
ski pet. 

De fleste av oss vii gjerne vite !itt 
om hva som foregar i de andre avdel
ingene og heist om hva som kommer 
til a skje. Slik informasjon er det tan-

ken bladet vart skal gi. Det vii n a 
hver enkelt og orientere om bedrifts
forholdene. Det er sikkert flere m ater 
il. gjore dette pa, men avisen na r iall
fall a ile sammen. Den skal soke a 
skape kontakt innen rekken av de an
satte og skape folelse av samhorighet 
med bedriften. Men dette krever at 
flest mulig slutter opp om den. 

Det bidrar du blant annet til ved 
a skrive om saker og ting som du me
ner interesserer kameratene. Spaltene 
star apne for diskusjon, instruksjon, 
forklaring og orientering. 

Redaksjonskomiteen har droftet avi
sens ramme og tar her med noen em
ner det er naturlig a skrive om: 

1. Orienterende artikler om bedrifts-
forhold og ledelsens disposisjoner. 

2. Reportasje fra avdelingene. 
3. Aktuelt. 
4. Faglige og sosiale sporsmal. 
5. Fra bedriftslegen. 
6. Rapport om forbedringsforslag. 
7. Personalia. 
8. R anheimsnytt. 
9. Sport og bedriftsidrett. 

10. Hobby og fritidsinteresser. 
11. Fra produksjonsutvalget. 
12. Sporrespalte. 
13. Spok og historier. 
14. Historikk. 
15. Diverse. 

Dette var en del , men redaksjons
komiteen er mottakelig for a ndre for
slag. Din medvirkning kan vrere a v
g jorende for avisens kvalitet. Artikler 
og innlegg kan vrere anonyme eller 
ikke, men redaksjonskomiteen forlan
ger a kjenne forfatterens navn. Den 
forbeholder seg rett til a nytte papir
Ic:urven til innlegg som ikke egner seg 
i avisens spalter eller i samarbeid med 
forfatteren gjore mindre forandringer. 
Saklige innlegg - kritikk eller ros -
inntas nar de fremmer det gode sam
arbeid og ikke er personlig stotende. 
Det vii bli lagt an pa a sk affe innhold 
av interesse og opplysende art, men 
hvis bare noen fa skal fylle spaltene, 
blir avisen lett svrert ensidig og kje
delig. 

Hvis a lt gar bra er det meningen a 
gi ut avisen en gang i kvartalet. 



Tro ndheimsfjorden 5km. 

EtteT foTslcjellige kildeT''') ved Th. 0. ) 

Som rimelig er lever vi sA intenst 
med i vAr egen samtid at det ikke blir 
ofret sA mange tanker pA fortid og 
fremtid. Men av og til stanser vi opp 
fra tidens jag og mas og undrer oss 
pa hvorledes det f. eks. ser ut pA R an
heim om la oss si 25, 50 eller 100 Ar. 
Den kul0rte presses tegneserier gir oss 
ikke mange pa litelige holdepunkter, og 
Ia oss vrere enige om at inn i frem
tiden k a n vi ikke se. Derimot kan vi 
se tilbake om vi finner fr em til kil
dene, og det er utrolig mange som er 
interessert i A vite !itt mere om svunne 
tider. Onde tunger past Ar at dette er 
E>t tegn pa at man bli r gammel, og 
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unektelig 0ker interessen med Arene, 
men ogsA mange av de yngre vil gjerne 
vite !itt mere om de gamle slekter, om 
!:vet i gamle dager p st edet der de 
na bor. L eserne inviteres derfor med 
pA en liten reise til Ranheim i eldre 
t ider. 

Om vi tar en titt pA Ranheim i for
historisk tid, vil vi bli forbauset ved A 
finne at stedet vart er - som meste
parten av Strinda - en del av det yng
ste Norge. Riktignok er det faste fjell 
som vi har i asene syd for oss og 
som vi finner igjen i R a nheimslia og 
pA Persberget og Hansbakken rime
ligvis noen hundre millioner Ar. Men 



R a nheim s lik vi stort sett ser det i dag 
med jordlag, grus, sand og fremfor 
a lt !eire, er bar e noen fa tusen a r gam
melt. I istiden Ia storsteparten av 
Tmndelag dekket av la ndis. Men et
tersom klimaforholdene bedredes min
ket ism assen , som dekket lan det , i om
fang og t ykkelse og isk a nten dr o seg 
innover og f jor den ble isfri. Vi fi rmer 
noksa meget av r unde eller noksa 
g lattslitte st einer som tydeligvis har 
ffl.t t sin fo rm ved a r ulles i vann. 
Steinene har ligget og r ullet i breelv
ene, slike som m a n vet Ioper frem over 
fje llgrunnen under isen ogsa ved na 
tldens breer . Disse sm elteva nnselver 
er g jerne Iadet med sla m ,og nar de, 
cler isen slu t t er, m unner ut i s joen , 
kommer det sa la ngsomt til avsetning 
pa bunnen . Slike slamm asser sk yllet 
u t fra ismassene eller fra elver som 
kom f r a breer !itt lengere opp i landet , 
er det som danner hovedma ssen a v de 
svrere l eiTavsetningeT som f orek om
mer sa ofte he r hos oss. Det va r i 
cl isse tider da de m ektige ism asser f or
holdsvis raskt smeltet en uhyre 
m engde smelteva nn som tomte sin 
last ut i den n rerm estliggende del av 
f jor den , den som na ikke Ienger er 
fjo rd , m en tort land. 

Det er en fundam enta l forskj ell pa 
dengang og na som vi rna pek e pa for 
vi gar videre, den n emlig a t la ndma s
sen da la m eget Iavere i forhold til ha v
fl a t en enn na. Da isen sm eltet vekk, la 
la ndet pa sydsiden a v Trondheimsfjor
den ia llfa ll 180- 190 m Ia vere. Det vii 
si a t h ele den Iavere del av det na 
vrer ende R anheim var en del av fjor
den som gikk i ett m ed det navrerende 
Jonsva nn. Va tta n , Vika sen og R eppes
ftsen stakk opp som forholdsvis lave 
k oller over en havfla t e hvor h er og der 
isst ykker , store og sma, Ia og drev 
omkring. 

j , 
r 

Sa mtidig m ed issm eltingen foregikk 
en h eving av la ndmassen - landet 
steg. Mens ism assene ytterligere svin
l'ier, skjer det en st or fora ndring m ed 
s l randlinjens beliggenhet. Litt et ter 
!itt t orrlegges partier av den t idligere 
havbunn og fj orden far m er og m er 
sin navrerende form og st orr else. E t 
tersom den gamle havbunn blir t or t 
land begynner sa elver og bekker a 
skj rer e seg ned i de lose m asser. Under 
denne la ndet s h evingstid fa r m a n ut
form et overfl aten med a ile dens t yp
isk e f or m er. 

Vitensk apsm ennene r egner med at 
under istiden var g jennomsnittstempe
raturen 5- 6 grader Iavere enn na . Vi 
far sanneli g ha pe a t den k a lde sommer 
vi har h att i a r ikke brerer bu d om en 
ny is tid ' Ikke fo r clet , sel v etter is
tid en har klimaet forandret seg flere 
ganger . F or fa tusen ar s iden var ldi
maet bedre enn na, n oe fu nn av visse 
rest er av havdyr forteller oss. Myren es 
vek s lende lag s ier oss det samme. 

N ar vi t enker over hvorledes leir 
grunnen pa R anheim er da nnet: ved 
avsetning a v elvesla m under vann, sa 
er det ik k e sa rart a t vi har m eget 
do.rlig byggegrunn hos oss. D e fl est e 
som a rbeider i bedriften er nok klar 
over h vor va nsk elig og k ostbart fun
dam enteringsarbeiden e er til va r e 
t unge fabr ikkbygninger. I eldre tider 
byg get de husen e pa t ommerflater (en 
masse gammelt tommer fra tidligere 
sodahus m a tte fj ernes fra grunnen for 
g ra vem askinen kunne t a ordentlig fa tt 
ved utg ravingen a v t omten fo r det nye 
sodahus) ' n a bruker vi store jernbe
long pla ter under f undam entene som 
de tunge >bygg og m askiner «flyter » 
pa , a.kkura t som de eldre bygninger 
flot pa tommer f la t ene. 

Apropos la ndet s stig ning. L andet 
Stiger den da g i dag, m en ikke Sa 



m eget a t vi k a n merke n evneverdig 
til det i en mennesk ealder. Men nede 
i f j rer a hos oss 0ker vi stadig vare 
arealer, det vi! enhver som har 0ynene 
m ed seg h a lagt m erke til. Hvert ar 
f0rer nok Vikelven m ed seg !itt !eire 
under flom, m en m est g j0r det nok at 
v1 slipper ut a ll g r0nnka lken fra s lam-

f ilteret. Det kan bel0pe seg t il 7- 8 
tusen tonn om a r et , og har samrnen 
med rnye kvist og garnle fliskok auret 
seg opp til atskillige m al «nyjord», og 
clanner k anskje grunnlaget for frern
tidige industritomter, ja, hvem vet? 

(Forts.) 

"') Oldtidsminner i Strinda, av Th. Petersen , Strinda Bygdebok 1939. Strinda i 
Sag n og Sagatid, av 0. Ottesen , Strinda Bygdebok 1939. Beskrivelse over 
Kongeriget Norge etc. , L a rs Bing, K.havn 1796. R eisebeskrivelse fra 1773-
1775, Gerhard Sch0ning, T rondhjem 1910. Det Nordenfjeldske Norge, J ens 
Kra ft, Christia nia 1832. Ra nheim P apirfabriks Historie, (manuskript). E . 
H artma nn, T rondheim 1952. 

Vi som arbeider p a R anheim P a pir
fabrikk har a ile sett R anheim gard's 
flotte kvegbestand nar den etter endt 
dag pa Vika's feite gressganger, i rad 
og rekke defil erer forbi fabrikk en , 
vaktstua og heim. 

En utenbygds sk0yer av Mehus s ine 
k arer star en dag sammen m ed en 
innf0dt ranheimsbygg og ser pa dette 
opptrinnet. Denne dag t a r k yrne en 
:::narvei, passerer inn hovedporten til 
fabrikken og videre forb i kraftstasjo
nen. Sk0yeren sp0r da a lvorlig: «Sei 
rnre, kolles skift e det som gar pa no ? » 
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Rad til den nyansatte 
Du kan gjore ditt til at 
denne bedrift skal vrere 
trygg og trivelig hvis du 
vi i : 
• Lrere a betjene maski

nen din for du setter 
den i gang. 

• Holde a ile vern pa 
plass. De er der for a 
beskytte deg. 

• Bruke kl rer som passer bade fo r deg 
selv og for arbe idet ditt og det nodven
dige verneutstyret. Lose eller fillete 
klespla gg, fl agrende s lips og smykker 
blir lett grepet av maskineriet. 

• Meld e ethvert utry gt eller uh ygienisk 
forhold strak s du blir oppmerksom pa 
del. 

• Soke oyeblikkeli g legebehandlin g for 
sy kdom eller skade. Noen fa tim er tapt 
kan bety man ge tim er spart. 

• Radsporre din arbeidsl eder hvis et ar
beid ser farlig ut . Han vii vise deg 
hvordan• del kan utfores tr ygt. 

TRYGG PRAKSIS Kort nr. 29 
Vern og Velferd 



I DR ETTEN 

En bedriftsavis for R a nheim ut en 
idrettsspalte ville vel vrere utenkelig. 
R edaksjonskomiteen er oppmerksom 
pa dette , og det vii derfor bli gitt plass 
for stoff som ha ndler om idrett og 
sport. 

Ett er sikkert - vi ha r ikke t enkt 
a ga fagaviser og ditto journa lister i 
n reringen. Skulle vi derimot komme 
over h endelser som ellers ikke vii bli 
srerlig paaktet, k an det godt h ende vi 
t a r det opp. Vi ha per a t vare lesere gir 
oss tips og ellers er flinke til a skrive 
om ting som de tror k an interessere. 

I dette f0rste nummer av avisen er 
det k a nskje m est na turlig a t vi be
h andler bedriftsidretten. Personlig har 
vi ikke ha tt sa mye f0ling m ed denne 
form for idrett . Vi ha r derfor s0kt kon
takt med formannen i bedr iftsidretts
utva lget for R a nheim, Arvid Gjengst0. 
Gjengst0 er jo kjent av aile, sa nrer
m ere presentasjon skulle vrere un0d-
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vendig. Som m angearig aktiv fotb all
spiller, og i de senere a r som aktiv 
bedriftsidrettsut0ver og a dministra tor, 
skulle h a n sitte inne m ed et godt 
kjennskap til forholdene. 

- Hvordan er interessen for be
driftsidretten pa R a nheim? sp0r vi. 

- Den er heller liten, er svar et. I og 
omkring byen blir det gjennom se
songene avviklet en rekke arrange
m ent i de forskj ellige idrettsgrener 
uten at vi far den fo r n0yelse a a nmelde 
en eneste deltaker. I vinterens bridge
turnering deltok bedriften med to lag, 
men med den interessen bridgen om
fa ttes m ed h er pa stedet, m ener jeg 
cleltakelsen burde vrert mye st0rre. 

- Vi kan ikke annet enn beklage 
a t inter essen for bedriftsidrett ikke er 
pa topp. Men det er vel ikke bare 
bridge dere driver med? Noe m ere 
idrettslig, m en er vi. 

- Fotba ll er den gren som h a r vrert 



mest stabil og samlet st0rst interesse. 
I ar har vi vrert godt forspent med 
spillere. Det er bra, for pa grunn av 
skiftarbeid er det alltid spillere som 
er i arbeid nar kampen e avvikles. Av 
den grunn far fl ere vrere med, og det 
er jo ba re bra. 

Laget har i a lle a r etter krigen del
tatt i bedriftsfotballkretsens mester
skapskamper og h evdet seg m eget 
godt ved f lere ganger a ga helt til 
tcpps. Vi h a r i ar avsluttet en pokal
serie , som vi har hatt m ed L0kken. 
Sluttresultatet ble at R anh eim tok 
pokalen til ode! og eie. 

L0kken er ogsa interessert i et sam
arbeid m ed oss i ski til vinteren. Vi 
ha per at det gar i orden. 

- Hva m ed planer. F. ek s. for a 0ke 
interessen for idrett. 

- Spesielle planer for a 0ke inter
essen har vi ikke. A sette i gang m ed 
noe arrangement og kanskj e ikke stille 
deltakere selv, synes jeg er f la ut. Men 
jeg vii g jern e komme m ed en oppford
ring. Meld av til bedriftsidrettsutval
get hvis det er noen som 0nsker a delta 
i et eller a nnet. Enten det g jelder lag
idrett eller individuelle konkurra nser. 
Alle innbydelser vi f ar blir kunngjort 
ved oppslag. 

For egen r egning vii vi antyde mu
lighetene av a vie idrettsmerk epmvene 
s t0rre oppmerksomhet. Vi vet at fl ere 
st0rre bedrifter har gatt ganske mye 
inn for dett e. Det har forresten i de 
senere a r pagat en lagm essig konkur
ranse om det st0rste prosentvise an
t a ll idrettsmerk eta k er e. Var det ikke 
en t anke om Ranheim ogsa kunne 
vrere m ed her? Gj engst0 er ikke uenig. 

- Hvordan stiller stedets idrettslag 
og bedriften seg til bedriftsidretten ? 

Vi m0ter bare velvilj e og forstaelse. 
Idrettslaget har uten veder lag g itt oss 
tilbud om a bruke den tidligere gress
banen - ba de til trening og kamper. 

Bedriftsledelsens innstilling er m e
get oppmuntrende. Spesielt nar det 
gjelder den 0konomiske s ide. Bedriften 
bestrider a lle vare utgifter. Vi h a r hit
til fatt det vi har spurt om. 

I a r har bedriftens salgssjef, Efsch Em, 
ordnet m ed nye flotte drakter til fot
ballaget. Den samme salgssjef er for
resten svrert kritisk na r det g jelder ut
styret. Bare det beste er godt nok. 
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Til s lutt sp0r 
vi Gjenst0 om 
hans syn pa be
driftsidretten 
og dens beretti
gelse. 

Bed rifts-
idretten m ener 
jeg h ar sin be
rettigelse. Skal 
en i dag h evde 
seg i den aktive 
iclrett , rna en 
ofre mye tiel og 
penger. Det er 
ikke a ll e som 
kan det. Disse 
far pa en lettere A rvid Gjengst0 
ma te drive s in 
hobby g jennom bedriftsidretten. Like
sa er clet mange tidligere aktive 
som etter a ha lagt opp, ikke 0nsker a 
slutte h elt , m en som k an forts ette i 
mange a r i et bedriftsidrettslag. Sa 
har vi ogsa noen som er aktive i en 
idrettsgr en , m en som deltar i bedrifts
iclrett i en a nnen. Det er a ltsa mange 
m ulig heter som du forstar. 

Vi takker Gjengst0 for ha ns im0te
kommenhet og uttrykker samtidig 
vart h ap om a t flest mulig slutter opp 
om idretten, enten det na er bedrifts
idrett eller den sak a lte aktive idrett. 
Vi tror at den tiden som brukes til 
idrett den er pa ingen m a t e bort
kaste t. 

AIR 

:;: 

SERIEKAMPER 
Politiet- R anheim 0- 7 
R anheim- Bra nnvesen et 2--0 
Ing.vesen et- R a nheim 0- 2 
E.verk et- R a nheim 1- 1 
R a nheim- N .K.L. 1- 0 
R anheim- Kaia 6- 0 
R a nheim- Politiet 2- 2 
Bra nnvesenet- Ranheim 0- 0 
Ma rienborg- Ranheim 0- 3 
R a nheim- N.K.L. 6- 0 
Marienborg- Ranheim 1- 0 

B edriftsidretts-tttvalget: 
A. Gj engst0, P. Moen , K. Torgersen, 

L. Skogmo, J. Saksvik. 



Del nye 
sodahus 

Det er sikkert mange som har und
ret seg nar de sammenligner det ru
vende bygget som na strekker seg 
halvveis oppover fabrikkpipen, m ed 
det gamle sodahus som star ved siden 
av. Riktignok skal det n ye soda hus 
k unne greie dobbelt sa stor produksjon 
som det gamle, m en likevel, na r man 
fester seg ved det nye byggs dim en
sjoner (pa en grunnfla t e som er bare 
% av det gamles rager hovedblokken 
32 m i vreret og har et rominnhold 
som er 60 pst. s t0rre enn det na vrer
endes) er det apenbart at det dreier 
seg om et nytt system. 

F0r vi gar nrerm er e inn pa hvordan 
svartluten skal behandles i det nye 
sodah uset , kan det k a nskje vrere g un 
stig a t a et lit e tilbak eblikk. 

Hva er na for det f0rste svar tlu t 
for noe? 

Det er k a nskje ikke sa h elt k la rt 
fo r a il e hva som egentl ig skjer na r 
veden i kokerne bli r omdannet til cel
lulose. Unders0ker vi veclsubstansene 

8 

nrermere, vii vi finne at den inneholcler 
bare ca. 40 % cellulose. Av de andre 
stoffene i veden er det srerlig det sa
ka lte lignin som interesserer, fordi 
dette virker som en kittsubstans og 
kitter de sm a tynne cellulosefibrene 
sammen t il et fast m ateria le. For a fa 
tak i selve cellulosen, rna vi da !0se ut 
cienne kittsubsta nsen slik a t fiberne 
bli r frigjort. N a er det sa a t ligninet 
er m eget motstandsdyktig, m en for ca. 
100 a r siden oppdaget man at om m a n 
lwker veden med lu t, sa l0ses dette og 
de a ndre bistoffer ut, og cellulosen blir 
tilbak e i forholdsvis ren og ubeska di
get tilsta nd. Denne oppdagelsen er det 
vi nyttiggj0r oss i dag. Riktig nok bru
J(er vi ikke Ienger r en Jut , m en den sa
k a lte sulfatlut, som ogsa inneholder 
a ndre forbinde lser, m en det skal vi 
ikke ga nrermere inn pa h er. 

Det som foregar i kokeren nar vi h a r 
fylt pa flis og hvitlut og sa varm er 
opp h ele innholclet m ed damp, er a ltsa 
ikke noen m0rkoking slik som na r vi 
k oker gmnnsak er, m en r ett og slet t 
en oppl0sning av de stoffen e som ikke 
er cellulose. 

N ar koket er f erdig, h a r vi a ltsa i 
koker en for det f0rste cellulosen som 
na er befr idd for m esteparten a v det 
vi kan kalle forurensninger, dernest 
har vi den kokluten vi har tilsatt og 
som na er oppblandet m ed de stoffene 
som er l0st ut a v veden , og det er jo 
over 50 % av vedsubstansen. 

R iktignok er det cellulosen vi er in
t eressert i , m en denne avfa lls luten 
eller sva r tluten er sa verdifull, f0rst 
og fremst pa grunn av de dyre k jemi
k a liene den inneh older og dernest pa 
grunn av den oppl0ste vedsubstansen , 
a t vi ikke kan Ia den ga pa sj0en. Man 
har helt fra denne kokeprosessens opp
rinnelse vrert n0dt t il a t a ha nd om 
svartlut en for at produksjonen skulle 
bli 0k onomisk g jennomf0rlig . T il a be
gynn e med hadde man svrert primitive 
metoder for g jenvinning av kjemikali
ene (prinsippet har a lltid vrert det 
samme: forda mpning a v vannet i Iu
t en, og t il slutt forbrenning av t0rr
stoffet). 

N a r vi har klart for 0ye det faktum 
a t den oppl0ste vedsubstans ha r s in 
brennverdi i behold, sa er det opplagt 
a t svartlut er et utmerket brensel, hvis 



Den gode varmeokonomien 
oppnas ved a bruke f lere appa
rater i serie og bare tilfore 
fr iskdamp (fra fyrhuset) til ett 
av dem og sa utnytte a vdam-
pen fra dette til a varme opp 
det neste med osv . 

Det sodahus vi har i drift na, 
som a ltsa besta r av innda mp-

1 . Su lfatsilo. 2 . Dampkjel. 3. Lutinnspn~yt?1ing. 4. L0selcasse. 5 . Fo1·varme1". 
6. R0ykgassvit t e. 7. Elektr-ojilteT. 8. I nndampningsappa1·ateT. 

m a n bare k a n fa fjernet vannet pa en 
rimelig m a te. Dette var selvfolgelig 
den store vanskeligheten i den forste 
tiden, m en etterhvert er metodene blitt 
ferb edret , bade nar det gjelder a 
da mpe inn vannet med forbruk av 
minst mulig varme og a nyttiggjore 
seg den varmen som produseres ved 
forbrenningen. Enkelte av forbedrin
gene er k ommet fra Skandinavia, 
srerlig fra Sverige, og a ndre fra Ame
r ika . 

Varpene som bet egnet en stor for
bedring den gang de kom, skyldes en 
svensk oppfinner, mens innda mpnings
apparatene som brukes til den forste 
oppkonsentrering av Iuten i var tid, 
skriver seg fra Amerika . I disse ap
para ter bringes vannet i Iuten til a 
forda mpe ved hj elp av indirekte 
damp. Hos oss gar Iuten gjennem en 
m engde ror inne i apparatene, mens 
dampen gar utenom roren e. 
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ningsapparater h vor Iuten konsentre
res opp fra ca. 20 % torrstoff til ca. 60 
%. er en roterende ovn, hvor den kon
sentrert e Iuten torkes inn, smelteovner 
h vor den inntorkete svartluten (svart
stoffet) forbrennes, og t il s lutt en 
dampkjel hvor de varme gassene fra 
smelteovnene gar inn og produserer 
da mp etter at de har torket inn den 
konsentrerte svartlu ten i rotereren, er 
av svensk opprinnelse, S-S-systemet, 
oppkalt etter ingeniorene Sandberg og 
Sundblad. 

R ver enkelt av de forbed ringer som 
har vrert g jort g jennom a rene har bed
ret varmeokonomien for g jenvinnings
prosessen, og man er i dag kommet 
frem til systemer m ed sa god varme
okonomi a t sodahuskj elen k a n Iever e 
a ll den damp cellulosefabrikken tren
ger og vel sa det, selv om man ogsa 
torker cellulosen. H ar man papir
fabrikk i tillegg til cellulosefabrikken, 



blir det naturligvis nodvendig m ed et 
tilskudd. 

At det navrer ende sodahus, som vi 
f ikk i 1936, representerte et start 
fremskritt i forhold til det gamle m ed 
varper, fikk vi et tydelig bevis for ved 
a se pa f abrikkens kullforbruk. Med 
det gamle sodahus trengt e vi m ellom 
1100 og 1200 kg kull pr. tonn produsert 
papir, m ens vi etter a ha satt i gang 
S-S-aggregatet kom ned i et forbruk 
pa m ellom 600 og 700 kg pr. tonn pa pir. 

Vedlikeholdsutgiftene for S-S-aggre
gatet blir ganske store. P a grunn av 
den sterke varmen fra smelteovnene 
biir det ganske sterk t rering bade a v 
jE·rnkonstruksjoner og beleggene a v 
ildfast m at eria le, i smelteovner, royk
kanaler og roterovn. Likeledes blir det 
et ganske start varmetap, fordi ovns
~;assene fa r en noksa lang vei a pas
sere for de kommer inn i da mpkjelen. 

I 20-arene kom den amerikanske 
ingenior Wagner pa den t a nke a sloyfe 
bade smelteovner og roterovn, og sim
pelthen foreta forbrenningen av Iuten 
inne i selve da mpkjelen. Han konstru
erte en spesiell kjel m ed et forbren
ningskammer, og forsok ene fait sa 
h eldig ut a t systemet ble utviklet vi
dere, og det ble en k a na disk ingenior, 
Tomlinson, som utviklet ideen til prak
tisk brukbarhet . Det forste Tomlinson
aggregat ble satt i drift i 1934, og etter 
hvert ha r Tomlinsons system f a tt ut
bredelse over hele verden. Det finnes 
r iktig nok i dag andre system er ved 
siden a v Tomlinsons, m en de a dskiller 
seg fra dette bare m ed enkelte detal
jer. Prinsippet for dem a ile er det 
samme: innsproyting og forbrenning 
av k onsentrert lut i et spesielt for
brenningskammer i en da mpkjel. 

Det er n ettopp et slikt Tomlinson
aggregat som skal inn i vart nybygg. 
P a fig uren ser vi en illustras jon av 
anlegget . 

Det som er bet egnet m ed nr. 2 er 
selve kjelen, hvis nederste del utg jores 
a v forbrenningsrommet. Svartluten, 
sam pa forha nd er konsentrert opp til 
ca. 68 % torrstoff i innda mpnings
apparater av samme type som vi har 
i dag ( 8), sproytes inn i forbrennings
rommet g jennom et munnstykke (3). 
Munnstykket beveges pa en slik mate 
a t den kraftige lutstralen treffer bak-
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og sideveggene. Va rmen i rommet g jor 
a t lutbelegget torker inn, fa ller som 
store fl ak ned i bunnen og forbrennes 
der. 

Asken f ra forbrenningen ( a ltsa kj e
mikaliene fra kokeluten) som hoved
sakelig bestar av soda, sm elter full
stendig og r enner ut g jennom en a p
ning like over ovnsbunnen , og ned i en 
losekasse ( 4) h vor den loses opp i 
vann. Denne opplosningen (gronn
luten) rna beh andles m ed brent kalk 
for a kunne b r ukes pa ny i kokeriet. 
Denne kalkbeha ndlingen (kaustiser
ing) skat forega i et a nl egg som ad
skiller seg m eget s terkt fra det mik
seriet vi i dag har pa lutloftet. Findelt 
k a lk og gronnlut i riktig bla nding fo
res gjennom blandebeholdere, klar
ings- og utvaskingsta nker i en jevn 
strom. Ut fra a nl egget far vi pa den 
ene side kla r kokelut (sterklut , eller 
hvitlut) f erdig for bruk i kokeriet, og 
pa den annen s ide utvasket kalkslam 
( gronnkalk) sam vi sender pa sjoen. 
Denne gronnkalken kunne brennes pa 
ny og brukes i stedet for brent kalk 
fra Hylla, og det er mulig at det senere 
blir insta llert en spesiell forbrennings
ovn for gronnkalken , s lik a t denne 
ogsa blir benyttet om ig jen pa samme 
m ate som de andre kjemikaliene. 

La oss sa vende tilbak e til forbren
ningsrommet i kjelen. Da dette er en 
del av selve da mpkjelen , har vi kjele
ror ba de i veggene og i bunnen . I bun
nen er rorene dekket av en spesiell ild
fa st masse, og i veggene er de beskyt
tet av stopejernsblokker et stykke opp
over. I motsetning til hva tilfelle er i 
vare na vrerende sm elteovner, f ar vi 
a ltsa en god avkjoling a v forbren
ningsrommets bunn og vegger, og den 
treringen av ildfast m a teriale som i 
dag er en star utg iftspost, bortfaller 
praktisk t a lt fu llstendig , og varme
tapet blir na tur ligvis ogsa ubetydelig 
a ll den stund h ele forbrenn ingen fore
gar inne i kjelen 

Luft til forbrenningen tilfores g jen
nom apninger i k a mmerets vegger. 
For a utnytte varm en i forbrennings
gassene best mulig , pa sserer disse et
t er selve kj elen en forvarmer ( 5) hvor 
fod evannet blir oppvarmet pa forha nd. 
( Gassene drives g jennom sys temet av 
en kraftig vifte ( 6 ). 



Den k raftige gass tmmmen m a n far 
ig jennom a nlegget g j0r a t en god del 
av kjemika liene r ives med som fl yve
st0v, og ville representere et gansk e 
stort t a p , h vis vi uten videre n a lot 
gassen ga ut i pipa. F or a g jenvinne 
dett e verdifulle f lyvest0vet, lar vi gas
sene pas sere et elek trof ilter ( 7 ). Det 
er et k a mmer som star under meget 
h0y spenning (80.000 volt ) og her vi! 
pa rtiklen e sla seg n ed. Flyvest0vet 
tra nspor teres tilbake og blandes med 
tykkluten , f0r den spr0ytes inn i for
brenningsk a mmeret . ( I et S-S-aggre
gat , hvor forbrenningsgassen e har la ng 
vei a passere f0r de k om mer inn i 
da mpkjelen , bli r ikke tapene sa store 
a t m a n h a r f unnet det regningssvar
en de m ed renseanlegg. 

Ska l vi fa nyt t iggjort oss forbre nn
ingsva rmen skikkelig er det n0dvendig 
a t m r ene i kj el og fo rvarmer h oldes 
sa r ene som mulig slik a t varmen lett 
k an overf0res g jennom r0rgodset inn 
til va nnet inne i r0r ene. P a dette punkt 
har vi imidlertid en ekstr a vanskelig 
h et i en sodahuskjel. Flyvest 0vet leg
ger seg som et isolerende lag u tenpa 
mrene, og ville dessuten til slutt tette 
ig jen passasjen g jennom systemet. Vi 
rna f0lgelig h a effektive midler til a 
fj erne belegget . I kjelen sk al rens in
gen bes0rges av 11 a utom atisk vir 
k ende feieappar a ter som b laser mrene 
r ene m ed pr essluft. I forvarmeren , 
hvor st0vet er vansk eligere a f jerne, 
sk a l det brukes st a lkuler som tilf0 res 
toppen av fo r var meren , og som nar de 
spretter n edover f r a mr til mr slar l0s 
belegget. Kulen e havner til s lutt i en 
oppsa mlingsbeholder og biases derfra 
a v en vifte opp pa toppen igjen . 

Selv om vi har en m eget god gjen
vinning av flyvest0vet i gassene, sa 
vi! det likevel bl i noe t a p ba de her og 
andre steder i syst emet, og dette tapet 
rna vi er st a tte m ed en tilsetning av 
r::ye kjemika lier. Vi ti lsetter da ikke 
lut eller soda, m en g la ubersalt (natri
umsulfat) som faller billigere og som 
i forbrenningsk ammeret omdannes til 
de r iktige forb indelser. Glaubersaltet 
blandes med den k onsentrerte svart
luten i en t a nk h vor ogsa f lyvest0vet 
f r a elektrofilter t ilf0 res. F or sulfaten 
vii det bli oppf0rt et lager pa soda hus
ba kken . En transport0r vi! bringe den 
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til en silo ( 1 ) i sodahuset hvorfra den 
rr.at es i bla ndeta nken. 

Med det nye anlegget oppna r vi en 
bedre varme0konomi enn i vart navre
rende aggregat. Mens dette k a n Iever e 
2,5- 3 tonn damp pr. produsert tonn 
cellulose, sa v i! det nye a nlegget un
der de gunstigste forhold (full belast
ning) k unne Ievere 4,5- 5 tonn da mp 
pr. tonn cellulose. 

I og for seg er vart navrerende soda 
h us, som jo bare er ca. 20 ar gammelt, 
slett ik k e darlig, men dette er bygget 
for en celluloseproduks jon pa 50 tonn 
i d0gnet, og da vi na kj0r er ca. 64 
tonn, sa greier ikke dette Ienger a 
f0 lge m ed. En god del av svartluten 
gar pa sj0en, n oe vi daglig k a n kon
statere, og det kjemika lietap vi derved 
far, rna vi erstatte med innk j0pt Jut 
eller soda. 

N a r det som vi vet er meningen a 
utvide celluloseproduks jonen ytterli
gere ( det er tanken a k omme opp i 
8(}--85 tonn pr. d0gn ), sa m a tte na tur
ligvis sodah uset utvides bet raktelig. 

Ma n k unne k a nskje si som sa at det 
mest nrerliggende m a t te da vrere a 
ins t a llere et nytt S-S-aggregat , og det 
ville naturligvis vrert en brukbar 10s
ning, m en det nye system byr pa sa 
mange fordeler a t selv om det faller 
meget k ostbar t i anlegg, sa vi! det s 
st0rre effektivitet g j0re a nsk affe lsen 
I0nnsom i det la nge l0p. Dessuten vi! 
det nye sodah us bli en renslig og be
hagelig arbeidsplass, og det er jo ogsa 
et vesentlig moment. 

H ele a nlegget er beregnet a kos te 
ra. 7 mil l. kroner. Leverand0rer er : 

Bygninger: Trondhjem s Cementst0-
beri og Entrepren0rforretning AfS. 

Da mpk jelen: A/S Thunes mek. 
Vrerksted, Oslo (som arbeider pa li
sens fra det amerikansk e f irma Bab
cock & W ilcox). 

F einingsanlegg for kj elen: AB Su
perior, Stockholm. 

F orvarmer med Brom a n-Ekstr0ms 
k ulefeiningsanlegg : AB A. Ekstroms 
Maskinaffiir, Stockholm . 

Elekt rofil ter m ed pneuma tisk tra ns
port av utskil t f lyvest0v : AB Svensk a 
Fl iiktfabriken , Stockholm m ed A/S 
Norsk Viftefabrikk , Oslo, som under
levera nd0r . 

I-1. 0 . ~ A . M . 
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'J\t.avnekonkurranJen 

D e blaclde i foTslag de p1·essens j em , 

hva skulle v el bladet vetTt d0pes? 

D et gja.lclt om· et Jet j1·em en stoTeslern 
sorn sa uti bly shtlle st0pes. 

En hadcle joTslag pet «Ranheirnslukta», 
haclcle ve l h0Tt orn filrn rnecl od0T. 

T enk - et jet typeT i sva.Ttl~tt fukta.. 

Han m ente lukta - den susen g j 0T. -

Sa kom et foTslag m ed flukt og m ed sajt, 

t1·ejjeT nok blinken sam ska.Tp haTpun. 

T enk deg en pTesse m ed nav n: «F'oT f"ull kHtft». 

B l iT kTone1· f ernti joT det pet BTun. 

F'oTslag pet «Votmn », jo1·slag pa «Gli.tten », 
«KTajtkan·a» 

«Rullebladet » 

«lsbj0Tn» - «T a ldampt1·osten » 

«Ny k1·a.jt» - «Ran heimstitten », 
<(Papinn0lla» og «Bj0Tneposten ». 

F'oTslag jl0y nmclt, ja, to1·melig flaksa, 

rnange ble 't'Taka og nye kom t1·ern. 

AndeTsen m ene1· v i b1·uke1· «Saksa», 

gi1· den ide kToneT tjuef em. 

K1·attig en annen ta1· bladet j1·a rnunn, 

he1· met vi vceTe litt patTiot. 

«Ranheimspost en », bladnav n pet Ranhe-im s gnmn. 

Q1w nilcl - tjuef em - kassen foTlot. 

«K1·ajtsatsen » l0cl et f l eTstemmig jo1·slag, 

kom SOm en tanke jTQ. gubbe1· t1·e. 

Tjuefern ja1· de !w eT - ta sa en j estdag, 

NoTurn, OlbeTg og Aas, en supe. 

«P1·essen »s j em kl01· seg n e1·v0st bak 0ret , 

hjeTnen sorn n y bldst kok m· e1· tom. 

I ngen eT kornrnet i «batten» rnecl sn01·et 

- ingen i blink en, og ingen born. 

«P1·essen » getT ove1· til kaffen og p1·aten 

-- j 0l eT seg nesten to1· navnet snytt . 

D a - undeT kaffen , pTaten og maten, 
P ang - lwmmer nav net : «Ranheimsnytt». 

.13 

B . M . 



Ranheim Musikkforening 50 Ar 

N :h det vokser opp en industri pa 
et sted vii det som regel ogsa vokse 
fram et rikt og a llsidig foreningsliv 
parallelt med industriens utvikling. 

Sa er det ogsa pa Ranheim. Vi har 
jo a llerede f ler e store foreninger pa 
stedet som har, eller som i n rermeste 
framtid runder 50 ar, og 8. a ugust var 
det Ranheim Musikkforening som 
kunne feire 50-a rsdag. 

Mange mener kanskje at et 50-ars
jubileum for et musikkorps er da en 
bedriftsavis uvedkommende, men der
til vi! jeg si at a lt foreningsliv pa 
Ranheim er sa nrere knyttet til Ran
h E'im Papirfabrik og Ranheim Musikk
forening s lettes ikke minst, sa en liten 
omtale er pa sin plass. 

Allerede i 90-arene ble det stiftet en 
hornsekstett av k a r er a nsatt ved be
driften, og gamle protokoller kan for
te lle at bedriftsledelsen fra f0rste 
stund var svrert interessert og st0ttet 
opp om hornmusikken. 
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De f0rste arene var det lille korpset 
tilsluttet R a nheim Arbeider-Samfund, 
m en fra 8. a ugust 1906 b lir korpset 
selvstendig og far navnet R a nheim 
Musikkforening. 

Fire mann fra den f0rste sekstetten, 
Martin, Johan og Hans Barstad pluss 
Anton J akobsen ble grunnstammen i 
det nye korpset som ble utvidet til 8 
mann. Martin Barstad ble foreningens 
f0rste formann og ess-kornettist. I 
arene fram til f0rste verdenskrig del
tar korpset nrer sagt ved alle fes tlige 
a nledninger pa stedet. Ogsa under 
h ele krigen 1914- 1918 var korpset i 
nktivitet og blir mer og m er sentrum 
for musikklivet pa R anheim. 

Aret 1922 er et merkear i korpsets 
historie, for da blir besetningen utvidet 
til ca. 20 mann med na avd0de sta
sjonsmester Olaf J a nsen som den dri
\Tnde kraft. 

Et av de f0rste store l0ft som blir 
gjort er innkj0p av flere instr umenter, 



og av stor viktighet 0konomisk er a t 
korpset far kontra kt med bedriften om 
leie av R anheimspark en, som fra n il. 
av blir den beste inntektskilde for 
korpset . 

I 30 ft r har nft Ranheim Musikkfor
ening skj0ttet om parken, som er ste
dets eneste friluftssted, pa en utmer
k et m a te til hygge fo r stedets befolk
ning, ja, ikke bare R anh eimsfolket m en 
ogsa m a nge, mange fra T rondheim og 
omegn har kj re re minner fra Ran
h eimspark en . 

Fra 1922 vokser korpset stadig ba de 
i a nta ll og i musikalsk henseende , og 
da krigen kom veltende inn over la n
det i 1940 er medlemstallet steget til 
30 mann. 

For ikke a risikere at ins trumenter 
og andre effekter ska l bli beslaglagt 
a v de nye gmnnkledt e herremenner, 
besluttedes pa ekstraordinrer general
forsamling 1. desember 1940 a oppl0se 
foreningen . Alle fikk sitt instrument 
og 0vrige effekter til oppbevaring, og 
lovte hvera ndre a t den dagen landet 
va rt ig jen ble fritt og selvstendig 
sku lle korpset skyte opp som troll a v 
eske, og det holdt stikk. 

Den 8. mai 1945 sto korpset oppstilt 
i sine kledelige uniformer m ed skin
n ende bla nke ins trumenter pa kirke
bakken og spilte a lle de kjente og 
k ]rere fedrela ndsm elodiene for pra ktisk 
talt hele stedets befolkning. En ufor
g lemmelig stund og en h0ytid av de 
sjeldne. 

Tiars-perioden 1946- 56 ha r nok 
vrert den mest aktive i foreningens 
historie m ed g jennomsnittlig ca. 65-
70 sammenkomster pr. a r. 

En m a vel h a lov til a s i a t R a nheim 
Musikkforening har vrert den tonean
givende innen musikklivet pa R a nheim 
i a ile disse 50 arene. 

Korpset er godt kj ent og ansett for 
a vrere av de beste i h ele Tr0ndelag 
m ed god disiplin og strenge krav til 
ba de oppf0rsel og musikalsk yt else ved 
a.lle anl edninger . I 1927 var Ranheim 
Musikforening sammen m ed Hommel
vik Musikkorps innbydere fo r s tiftelse 
av Tnmdelag Hornmusikkforbund , som 
i dag t eller 13 seniorkorps og 6 g utte
korps med tilsammen 500 musikere. 
Ranheim har i a ile disse snart 30 a r 
Tmndelag H ornmusikkforbund ha r ek-
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sistert vrert r epresentert i styret og har 
a rrangert 3 k retsst evner for senior
korpsen e og 1 g uttest evn e, og har del
tatt i samtlige kretsst evner. 

En skal vrere forsiktig med a nevne 
navn ved slike h0ve, m en et par-tre 
vii j eg likevel fa lov til a n evne. F0rst 
har vi Anders Horrigmo som h a r vrert 
med i a ile disse 50 ar og med hele sitt 
f a nden-i-voldske ga-pa -hum0r gang pa 
gang ha r satt hum0r og fart i gutta na r 
kassa har vrert bunnskra pet og det h a r 
sett m0rkt ut pa a ile m ater . En uvur
derlig mann for korpset og som vi skyl
der uendelig m eget. 

Oska r og Eina r Paulsen med s in e ca. 
35 ars ak t ivt m edlemsskap er ogsa av 
de som ha r betydd svrert mye for korp
set. Oskar som den innsiktsfulle og be
st emte a dministrator som formann i 
mange a r , og Einar som den fremste 
musik er og r eserveinstrukt0r og diri
gent. Einar har ogsa vrert instrukt0r 
og dirigent for R anheim Skolemusikk
korps helt s iden starten i 1946 og er 
det fremdeles . 

Det er bare a h a pe at de unge som 
sk a l ta over etter hvert rna ta lrerdom 
og eksempel av clisse 3 kjernekarene og 
m a nge fl ere med disse. 

Korpset t eller pr. i dag 26 aktive, og 
f orma nn i jubileumsaret er Odd P a ul
sen. - Dirigent er musikkl0ytna nt Jan 
Berg. R a nheim Musikkforening har 3 
reres medlemmer , nemlig Anders Hor
r:gmo, Oskar Paulsen og Tormod 
Barsta d. 

N evnes b0r ogsa f0rstetrompetist 
i mange a r Ole S . Barstad, som ved 
s iden av s ine mange a ndre hobbyer 
har komponert ikke sa lite i a r enes 
l0p, og den populre re «Isbj0rnmarsj» 
er tilegnet R a nheim P apirfabrik. 

Til s lutt v ii jeg ved noen tall fa lov 
a belyse korpsets kamp for tilvrerel
sen. Gjennomsnittskostnaden av in
strumentene er ca. 550 kroner pr. stk. 
Uniformene koster ca. 375 kroner pr. 
s tk. Noter og andre effekter kommer 
pa ca. k r . 150 kroner pr. m a nn. Til
samm en blir dette 1075 kroner pr. 
mann, og det ganger 30 blir 32,250 
kr-oner i a lt lavt r egnet. I faste utgif
ter til dirigent, noter, loka lleie osv. 
pr. a r m edga r ca. 3500 kroner. 

Det er sikkert ikke mange utenfor
staende som forstar hvor m eget det 



trengs for a drive et musikkorps pa 
en forsvar lig mate. Derfor en liten ap
pell til stedets befolkning: St0tt opp 
om korpsets tilstelninger. Tenk dere 
en juledag, pa skedag eller konfirma
sjonsdag uten musikk fra kirkebak
lten. Eller en f0rste og syttende mai 
uten hornmusikk. Eller en s0ndags et 
t ermiddag i Ra nheimsparken m ed mu
si k er e fra h ele Tmndelag. N ei, n ei , det 
ville nok bli temmelig tamt og farge-
10st uten tra disjonsrike Ranheim Mu
sikkforening. 

Nar vi ser tilba k e pa den fors taelse 
og velvilje bedriftsledelsen ved R a n
h eim P apirfabrik a lltid har vist foren
ingen , vii vi ved markeringen av 50-
arsjubileet fa lov a r ette en hjerteli g 
takk for a ll st0tte og sympati g jennom 
a ile ar. 

Vi t a kker ogsa a ile ansatte ved be
<iriften , a il e foreninger og organisasjo
ner pa stedet for behagelig og godl 

samarbeid og ha per pa at vi ogsa i de 
kommende 50 ar skal kunne gj0re vart 
t;l a k ast e g lans og f est over m0ter og 
tnstelninger pa stedet. T. B . 

V eer med Vcm·eringen. 

F 0 R SLAGS VIR K SOM HE TEN 
En ting vii a ldri b li sa bra at den 

ikk e k an g j0res bedre, det er utvik
lingens lov. Det er intet som h eter 
stillsta nd, det er enten frem gan g eller 
ti lbakegang. Dette har gyldig het i fullt 
mann for en industriell bedrift. D et er 
n0dvendig a forbedre produkter, m eto
der, arbeidsoperasjoner et c. hvis m a n 
ikke sk al sakk e akt erut. 

Hvorfra skal na disse forbedringer 
k omm e? (Vi ser i denne forbindelse 
bort fra impulsene utenfra og holder 
oss til v ir k somhet en pa bedriftens eget 
omrade.) 

De f leste av oss har vel h0rt histo
rien om h a n som kom til disponenten 
m ed et fo rslag til en forbedring, og 
ble m 0tt m ed et overbrerende smil og : 
«Ni m ast e begripe a tt hadde det varit 
nogon ting i det dar, h a dde jag hittat 
pa det for lange sedan>>. 

Vel, i den bedriften var det ingen 
tvil om hvor fors lagene skulle komme 
fra, men va nligvis k a n man nok ikke 
regne m ed en sa sterk sent ralisering 
av kl0kt og oppfinnert a lent. 

I en bedrift vii det f0rst og fremst 
vrere dem som if0lge sin utdannelsc 
og stilling har til oppgave a bringe 
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inn nye ideer a t forbedringene rna 
komme. Men det er klart a t a ile og 
enhver pa sin plass har muligh et er 
for a g i utviklingens vogn et lite skubb 
f remover . Det gjelder da a s0rge for 
at de ideer som Jigger la t ente , f a r 
mulig heter for a komme frem i lyset. 

En arbeider som ha r betjent en mas
kin eller utf0rt en best emt a rbeids
prosess i en arrekke, h a n k a n se 
mange ting som burde vrere a nderle
des, og h an kan k a nskje ogsa n evne 
dette for formannen, ut en at det er 
blitt noe r esulta t a v det . (Dette har 
naturligvis ikke forekommet hos oss, 
men det k a n nok forekomme ). For
s laget har kanskje rett og slett blitt 
avglemt, og det h a r vel ogsa h endt at 
om det er kommet til praktisk utf0-
relse, sa h a r avsenderens navn og 
adresse blitt noe utydelig pa merke
la ppen. 

D et er ganske kla rt at det er a v star 
betydning for en bedrift a fa frem a ile 
fors lag som kan bidra til bedriftens 
utvikling, og i erkjennelse av dette er 
det m an ha r tatt opp arbeidet m ed 
fors lagsvirksomh et en . I 1947 utga 
La ndsra det for Produksjonsutva lg 



~Retningsli nj er for premiering av for
slag til forbedringer i produk sjonen », 
som ble godkjent av N orsk Arbeids
g iverforening og Arbeidernes F aglige 
Landsorganisa sjon. Disse retningslin
jer dannet grunnlaget for de s tatutter 
som samme a r ble utarbeidet for AfS 
R a nheim P a pirfabrik. S tatuttene b le 
godkj ent av produksjonsutvalget i 
november, og ordningen m ed premier
ing av forsl ag ble satt ut i livet fra 1. 
ja nuar 1948. 

Hvem er det na som k a n delta i 
denne forslagsvi rksomheten? 

Det er for det f0rste a lle bedriftens 
a rbeidere og som det heter i statut
tenes § 1: «de funksjonrerer hvis dag
lige virke Jigger utenfor arbeidet m ed 
bedriftens t ekniske utvikling ». 

Forslagsvirksomheten omfatter tek
nisk e forbedringer som kan f0re til 
0k et produksjon , f. ek s. : 

Lettelser i arbeidet. 
R eduksjon a v fremsti llingsomkost-

ningene ved prosessforb edringer. 
Konstruksjonsforbedringer. 
Bespa r else i materialforbruket. 
Minkning i vrakprosent. 
N a er det sa at ikke a ll e forslag kan 

vrere en fulltreffer .. Det k a n jo vise 
seg at den ideen man h a r , den f0rer 
ikke t il det m a n egentlig hadde t rodd. 
I et slikt tilfelle k a n det vrere like 
hyggelig for den som har Ievert inn 
fors laget at vedkommende forblir 
ukjent. Derfor er det ordnet slik a t 
fors lagsstillerens navn ikke kommer 
pa selve fors laget. Bli r fors laget god
t a tt , kan han (hun ) avgj0re om navn et 
skal offentligg j0res eller ikke. R ent 
praktisk er dette ordnet pa den m a ten 
at den som vii sende inn et forbed
ringsforsla g, fy ller ut et m eldekort 
som er delt i to. P a den ene ha lvdelen 
som innsendes til fors lagskomiteen b e
skrives fors laget. Den a ndre h a lvdelen 
som beholdes av fors lagsstilleren , tj e
ner som legitimasjon i tilfell e forsla 
g et blir godtatt . Forslagsstilleren pa 
f0rer sitt navn pa dette kortet. Begge 
rneldekortene har sam me l0penummer. 
Da det i m ange tilfelle kan vrere en 
fordel for fo rslagsst illerne a h a en in
s t a ns a h envende seg til for a fa rad 
cg veiledning og k a nskje hjelp t il 
t egnearbeid, er det oppnevnt en kon
t aktma nn som hos oss er a rbeidsstu -
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dtesjefen, tekniker Hans Kristian 
H a nssen. 

De innkomne fors lag g jennomgas 
av en komite bestaende av en a rbeider 
og en funksjonrer som utpek es av pro
duksjonsutvalget, sammen med en 
teknisk funksjonrer utpekt av bedrifts
ledelsen . Som k omite h ar hittil fun
gert Alvin Andersson , Hja lma r H a u
gan og A . M0ller. 

Komiteen avgir s in innstilling som 
not eres pa meldekortet , og dette vi
deresendes til disponenten som fast
setter s t0rrelsen av en eventu ell pre
mie pa basis av det resulta t komiteen 
er k om m et til. 

Komiteen sender sa m eddelelse om 
avgj0relsen til hver enkelt fors lags
stiller. (Komiteen kjenner som nevnt 
ikke n a vnet pa forslagsstilleren, sa 
brevet paf0rt meldekortnr. sendes til 
kontaktm a nnen , og her k a n da for
s lagsstiller en fa det utlevert) . 

De fors lag som er blitt godtatt, blir 
slatt opp med a ngivelse av h va for
s laget gar ut pa, og premiebel0pets 
st0rrelse. N a vnet til fors lagsstilleren 
blir bare oppf0rt i tilfelle vedkom
mende 0nsker det , i motsa tt fall blir 
det da •bare k ontaktmannen og evt. 
k assereren som vet hvem som ha r inn
Ievert fo rs laget. 

Den som ikke har fatt godkjent sitt 
forslag forbli r ukjent for a ile unntatt 
kontaldmannen ( i tilfelle h a n har h a tt 
forbind else m ed ha m). 

Hvorda n h ar na forslagsvirksom
heten vrert hos oss i disse a rene? 

La oss f0rst se pa statistikken. 

A. r An ta ll Herav P remie-
fors lag premierte be l0p 

1948 22 14 1425,00 
1949 11 9 725 ,00 
1950 14 8 825,00 
1&51 5 5 600 ,00 
1952 8 6 550 ,00 
1953 20 15 1450 ,00 
1954 4 2 300,00 
1955 2 2 200,00 
1. h a lvar 
1956 7 7 850,00 
S um 93 68 6925,00 

Som vi ser er det ikke sa rent fa 
forslag som har komm et frem i disse 
a r ene, og 68 av dem eller 73 prosent 
h a r blitt premiert. 



Det er ikke mulig a vurdere hvilken 
verdi de har disse nye ideer som er 
kommet bedriften til gode, m en a t de 
representerer et stort aktivum er det 
ingen t vil om. 

Vi ser ogsa at a nta ll forslag pr. a r 
varierer svrert m eget, og jeg tror nok 
at dette like meget skyldes varierende 
interesse som sving ninger i antallet 
av oppdukkende ideer. 

P a grunn av den store belastning 
som det h ar vrert p a va rt mekaniske 
verksted i disse arene, har det ikke 
a lltid vrert sa lett a fa satt fors lagene 
omgaende ut i livet, og det er selvf01-
gelig meget uheldig ikk e bare for den 

Organisasjonen Vern og Velferds 
cpplysningsvir k somhet, som gjennom 
en rekke ar h ar sla tt til lyd for n0d
vendig h et en av et fort l0pende verne
avbeid innen bedriftene, h ar de sis t e 
a l' vunnet stadig st0rre gjenkla ng. 
Selvf0lgelig ha r det bestandig pa hver 
en este bedrift vrert drevet et utstrakt 
arbeid fo r a 0k e s ikkerh et og trivsel, 
men det er i de a ller s iste ar at verne
a rbeidet pa en del bedrifter h ar fatt en 
mer fast form med sin egen organisa
sjon . Et t egn pa den 0kede interesse 
for den organisert e sikkerhetstjeneste 
er det s t adig stigende a nta ll deltakere 
pa de arlige vernelederm0tene med 
a r ets m0te i mars som den forel0bige 
r ekordhaver m ed ca. 170 deltakere. 

Vare styresmakter h ar ogsa fatt 
0ynene opp for betydningen av a fa 
sikkerhetsarbeidet over i en mer fast 
form, da det i Stortinget s proposisjon 
om revidering av Arbeidervernloven 
e1· medtatt et eget punkt om organi
sering a v sikkerhetstjenest en . 

Vernearbeidet er derfor m er enn 
noensinne h0yaktuelt , men man rna 
bestandig h a m a let !dart fremfor seg, 
nemlig a fremme sikkerhet og trivsel. 
D erved vii vi i dette arbeidet finne et 
a v de beste hj elpemidler til a 0ke sam.
anbeid og tillit mellom hver enkelt som 
er a nsatt ved bedriften, og derved 
sk ape det man med et moderne ord 

dag k a ller for gode huma n relations. 
D et jeg derfor vii t a for m eg i denne 
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avdeling som sk a l nyte godt av for
bedringen, men ogsa for interessen 
blant dem som h ar ideene. 

D et er vel og bra med premien, men 
hovedsaken for forslagsst illeren er na
turlig nok a f a se hvorda n ideen virker 
i praksis. 

N ar vi na har fat t det nye verkst e
det , skulle det vrere m ulighet er for a t 
forbedringsforslagene k a n bringes til 
utf0relse uten forsinkelser. 

J eg er ovel'bevist om at ordningen 
llar hatt sin misjon, og vi rna ba r e 
ha pe a t oppslutningen stadig rna 0ke 
til gavn for bedriften og den enkelte. 

A . M0lleT . 

a rtikkel i vart f0rste nummer a v be
driftsavisen, er nettopp vernearbeidets 
organisasjon. 

Vern og Velferd h a r trukket opp 
retningslinjer for organiseringen i 
sine normalinstrukser. D et v i derfor 
finner pa de enkelte bedrifter er stort 
sett en sikkerhetstjenest e bygd opp 
etter disse retningslinjer med enkelte 
avvik for tilpassing til de stedlige for
hold. For va r bedrift er organisasjo
nen bygd opp som f0lger: 

Bedriften er inndelt i 12 verneom
rader m ed et verneombud pr. skift slik 
a t vi i a lt h ar 22 verneombud med per
sonlige varamenn. Verneombuden e h ar 
valgt sin tillitsma nn som sitter i ver
n eutva lget som b est a r a v f0lgende 
personer: 

Bedriftslegen, dr. Smith, arbeider
nes representant R eida r Kva m , ar
beidsledernes representant Tormod 
Barst ad, bedriftsledelsens representant 
ir,geni0r Lie. 

Ansvaret for arbeidet pa hviler be
driften og ledes daglig a v vernelede
ren . I f ig uren er vist vern earbeidets 
organisasjonsplan. 

J eg ha r her t a tt ut en del a v be
driftens vanlige organisasjonsplan og 
vist hvorda n vernetjenestens organi
sasjonsplan kommer inn i forhold til 
denne. D e h elt opptrukne linjer angir 
den va nlige vei, mens de stiplete a ng ir 
mulige fremgansmater. 

Hvis en a rbeider har et eller annet 
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s ikkerhet sm essig f orslag h a n vii frem 
m e, tar ha n dett e opp med s in for
mann. F ormannen k an da t a med ver 
neombudet i diskus jonen av fors laget, 
og disse t re, arbeider verneombud og 
formann, bli r derfor de som har det 
dag lige vernearbeide pa den enkelte 
a rbeidsplass. H vis formannen finner 
a t forslaget ber settes ut i livet , g ir 
h a n besk jed om det te t il rette vedk om 
m ende ,eller hvis forslaget er sa st ort 
a l forma nnen ikke ha r kompeta nse til 
a a vg jere det , t ar h a n det opp m ed s in 
merm est e overordn ede. H vis a r beideren 
skj0nner a t formannen har fo rkastet 
ha ns fors lag og h a n f r emdeles mener 
a t det b0r dreftes, tar h an det opp 
med verneombudet i sin avdeling. Ver
n eombudet tar sa sak en opp med for
mannen . H vis dette heller ikke f0r er 
til noe, og verneombudet frem deles 
m P.ner a t forslaget har noe f or seg, k a n 
han (verneombudet) t a saken opp med 
hovedverneombudet, som igjen vii he re 
verneutvalget s mening om fo rslaget . 
Etter n rerm ere utredning vii f or s laget 
h er forkast es eller bli a nbefa lt. 

Et annet tilfelle k a n vrere at for
mannen etter evt. a ha fremmet et 
f0r slag overfor sin nrermeste overord
nede, skjenner a t dette ikke har f0rt 
t il n oe. Hvis den overordnedes og fo r
m a nnens m eninger om verdien av for
s la get star imot hverandre, kan for
mannen t a opp sak en m ed s in repre-

19 

sen tant i verneutvalget hvor det videre 
vii bl i tatt opp til beha ndling. 

H vis avdelingsmest eren ig jen f orstar 
at forslaget gar utover h ans k ompe
tanseom rade, rna ha n ta saken opp 
med sin overordnede. H vis h an gjern e 
vii here vernelederens mening, h ar h an 
ogsa f ull anledning til dette. 

Vi ser saledes at a ile vernet iltak 
skal passere de vanlige organisasjons
kana ler , og a t linjen e t il vernetje
nesten kun er mulige utveier. En an
nen sak er selvfelgelig at vernetje
nesten k an tas med pa rad i ethvert 
tilfelle h vor dette er 0nskelig. 

Til s lutt i denne artik k el vii jeg pek e 
pa at vi na er k ommet sa a s i a jour 
med hensyn t il utf0relsen av a ile de 
a nbefalte fors lag som er kommet inn. 
Det star t ilbak e et par sterre sak er, 
men d isse er lovet utf0rt sa sna r t det 
er a n ledning. 

Det er en selvfelge at a lt vii ga let
t ere ett erhvert som det blir innarbei
det, og likedan vii jo fo r slagene k unne 
beha ndles h urtigere i fre mt iden , da 
det na i start en skjedde en voldsom 
opphopning som n0dvendigvis matte 
medf0re forsinkelser for enkelte ting. 
Sa mtidig vet jeg at viljen til sam a r
beid er til stede pa a ile h old, og m ed 
clette som bak grunn sk ull e vi h a de 
beste forutsetninger for a lykkes i 
vil.rt a r beid for 0ket sikkerh et og 
trivsel. 

Egil L ie. 



Fabrikkens trevirkebehov 

Det er av avgj0rende betydning for 
en cellulosefabrikk at den til enhver 
tid er sik ret tilstrekkelig trevirke i 
form av ved eller t0mmer. Tr0ndelag 
ha r bare 10 % av landets barskog, og 
va r fabrikk er fylkets eneste trefor
edlingsbedrift (i denne forbindelse 
regn er vi ikke med sagbruk eller a nnen 
tl·eforbrukende industri)' sa vi skulle 
nesten tro a t virk esproblem et ikke 
skulle vrere srerlig pa trengende for ass. 
Sa er imidlertid ikke tilfelle. Den vik
tigste grunn herfor er nok at Tr0nde
lag har m est granskog , mens furuen 
-· sam er det vanlige sulfatvirke -
start sett s t a r spredt pa de darligste 
jordboniteter eller h0yt til fj ells. 

Det er overraskende, og for de fleste 
noksa uforstaelig, at da fabrikken ble 
iga ngsa tt i 1884, sa baserte m an seg 
mest pa sak a lt sulfatved ( dvs. f uru
kubb) fra J emtland. Dette vedvart e 
ti: over a rhundreskiftet, og den f0rs te 
flisved (sagbruksa vfa ll ) ble f0rst nyt
tet fra 1909 - mange av f abrikkens 
eldre a nsatte vii huske de mange sma 
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flishuggere sam var i virksomh et til 
la ngt ut i tredvea ren e. D js «R a nheim» 
og lekt erne brakte mangen last flisved 
fra de s tore sagbruk i N a mdalen inn
til baten ble solgt og trafikken overtatt 
av flisjektene og jernbanen, slik sam 
forholdet er den dag i dag. «R a nheim» 
ble forresten senket under k rigen , og 
i nyhetene den gang h et det a t 3000-
tonneren ( ! ) var gatt ned under krig s
handlinger. 

Utvikling a v sagbruksindustrien og 
var eg en stadige propaganda for a fa 
sagbruken e til bare a kj0pe bark et 
virke m edf0rte 0kende tilf0rsler av 
bakhon- og flisved, og i de beste a r f0r 
sist e krig kunne vi regn e med ca. 
100 000 1m3 (l0se kubikkmeter. 1 1m3 
er omtrent lh fm3, fast kubikkmeter) 
om a r et. Vi m a tte da spe pa noen 
tusen fm3 t0mmer - gran og f uru. 

Etter krigen ble det kraftig opp
sving i sagbruksindustrien. Det var jo 
et svrert behov for trelast t il den for
sene boligbygging, og flisvedkvan
tumet 0kte jevnt og sikkert, start sett 



i takt med va r egen 0kende cellulose
produksjon. Men fra 1952 greide vi 
ikke a ta unna a lt, og lagrene 0ket 
voldsomt pa sagbrukstomtene. Sag
brukene ble rimelig nok uta lmodige 
for flisv edhaugene vokste og Ia beslag 
pa m eget lagerplass som egentlig var 
avsett for t0mmer og trelast. Dermed 
oppsto skriket pa ny treforedlingsin
dustri , og mster h evet seg for a bygge 
en sulfa tfabrikk i Namda len , andre 
ville byggc fabrikk for sakalt ha lv
kjemisk m asse. Det var imidlertid h elt 
pa det rene at det ikke var plass for 
to sulfatfabrikker i Tmndelag - var 
egen fabrikk er liten i internasjona l 
m a lestokk - og sa tok vi da k onse
kvensen h erav og besluttet a ga til en 
st0rre utbygging av cellulosefabrikken 
- den vi na er i gang med - og hvor 
t l. a. det nye soda hus spiller en domi
nerende rolle. 

Var cellulosefabrikks kapasi tet er 
i dag ca. 18 000 tonn, eller mer 50 % 
st0r-re enn f0r krigen . Vi t ar na s ikte 
pa en a r lig produksjon av ca. 24 000 
tonn, som a ltsa vi! kreve det dobbelte 
kvantum trevirk e sammenlignet med 
tredvearene. 

Nu er det nok pa det rene at sa 
meget flisv ed k an ikke skaffes. Gra n
slip ansees for dyrt for sulfatfabrik
k en e, men kan nok vffire I01msomt a 
bruke under gode konjunkturer og som 
suppleringsvirke. Flisvedkvantumet er 
etterhvert komm et opp i ca. 175 000 
Jm3 a r lig, og vi ha per det vi! holde seg, 
men m ed en arlig tilsiktet produksjon 
pa. 24 000 tonn cellulose vi! vi likevel 
komme til kort m ed ca. 30 000 fm3 
t01nmer eller ann et egnet virke. Hvor 

,<3000-tonnenm». 
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skal dette tas fra? Gran en finnes, m en 
er dyr og sterkt trengt i k onkurransen , 
og det er delte m eninger om hvor meget 
furuslip og furukubb som k a n skaffes. 

I den senere tid er det tal t og skre
vet m eget om det sakalte «smadimen
sjonerte vir k e» - t ynningsvirke a v 
gran e ller furu - og vi har h0rt meget 
e m bjerken som det kommende virkes
sortiment. Da innf0ring av nye virke
s lag er en la ngtekkelig og treg affffire, 
fant vi a ville dmfte vare virkespro
blemer m ed myndighetene og med fag
folk fra skogbruket og skogadmini
strasjonen. D en 12. juni i ar hadde vi 
sa bes0k av f ylk esmann Ivar Skja nes, 
direkt0r E. Wisth fra La ndbruksde
partementet (formann i Sagbruksin
clustriens bra nsjeutvalg), ingeni0r Kr. 
M0rch (formann i Trefored lingsindu
striens bransjeutva lg) samt fylkes
skogsjefene og fylk esskogmestrene i 
Tr0ndelagsfylk ene. Va rt styres for
llla nn, direkt0r Thorry Kiffir, 0nsket 
gjestene velkommen. Etter omvisning 
i fabr ikken ble rastoffproblemer inn
g!i.ende dmftet, og som en konklusjon 
kern m a n til at virkessortimentene 
sm a virke og bjerk hadde lite for seg. 



Det man m a tte konsentrere seg om, 
var slip og kubb av juru samt sdlcalt 
t:cdt0mmeT. Vedt0mmer er mindre
verdig sag- og slipt0mmer, skadet av 
rate eller kroket og lite tjenlig til tre
last eller tremasse, men godt egnet 
for sulfat. 

Den 6. juli hadde vi en ny konferan
se, na med representanter fra S0r
Tr0ndelag T0mmersalgslag, fylkes
skogsjefen og -mesteren i S0r-Tr0nde
l&g, samt m a lingssjefen i S0r-TI'0nde
lag T0mmermaling. ( 12. juni og 6. juli 
var altsa noen av de mange dager i 
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sommer da f laggene vaiet fra aile 
stenger!) Ogsa pa dette m0te hersket 
det full enighet om at ovennevnte vir
kessortimenter var de vi burde kon
sentrere oss om - i f0rste omgang 
bare i S0r-Tr0ndelag - til vi fikk mere 
erfaring. Allerede na i h0st gar vi i 
gang og pr0ver om slikt virke kan 
skaffes i st0rre kvanta, selv om vi ikke 
vii fa bruk for det f0r om et ar. Vi vii 
senere komme tilbake til hvorledes det 
utvikler seg. 

Th. 0 . 

ROGAIAND 
En av vcb·e m edarbeidere 
som overvar NoTgesm·es
t eTs kapet i j?·iidTett i 
StavangeT, jik lc i opp
drag a bes0ke (l)glcends 
bedTijt i Sandnes, hv or 
redakt0ren av bedrijtens 
husoTgan << Vi ho8 0g
lcend», hT. P e1· 0glcend, 
elskveTdigst hadde lovet 
a gi tips og Tad ved star
ten av et slikt o1·gan hos 
oss. 

Stavanger burde oppleves 
i solskinn og nord vest, mente 
Alexander Kiella nd. Vi opp
Ievde bade solskinn, regn og 
vind, m en om det var nord-

vest t0r jeg ikke pa 
sta. Kompassretnin
gen blir som regel noe 
omsnudd nar en kom
mer pa et nytt sted. 
Noe mermere studium 
av nord og s0r ble 
heller ikke gjort. Vi 
fant fram dit vi 
skulle, og da var a lt 
i orden. 

Det var f0rst og 
fremst stemning over 

TO STILISTER! 

Kruska-Larsen - Kielland 



Rogalands hovedstad i disse a ugust
dagene da Norges friidrettsungdom 
m0ttes p~ det vakre stadion i kappe
strid om mesterska p og m edalj er. N a 
er ikke dette m ent som noe r ef era t 
fra stevnet som s~dant. Det ville vrere 
hensiktsl0st da a lt som foregikk fo r 
lengst er grundig beha ndlet i ail e lan 
dets aviser. J eg vii i a ll beskjedenhet 
pmve ~ gi uttrykk for en del av mine 
inntrykk ved bes0ket i Sta va nger og 
Sandnes. 

N~r det g jelder Stavanger m~ en 
innmmme at det er en sja rm er ende by 
med en m erkelig bla nding a v travelhet 
og idyll. Sma le krokete gater , n rer
mest smug na r en sa mmenligner m ed 
Trondheim. D et var vakre pa rkanleg g 
og statuer av byens kjente menn, som 
Kielland, Chr. Bjelland og Sigvald Ber
g ersen. Det var det idylliske Breia 
vatnet, byens smilende 0ye, m ed a nd
ungene som hvert a r kom spaserende 
g jennom byen for ~ t a sommeropphold 
der. Og det var mye, mye m er. En m~ 
h~pe at tra velhet en ikke t a r knekken 
pa idyllen, for det ville virkelig vre re 
synd. 

N a r det gjaldt NM-a rra ng ementet s~ 
det ut for oss som om hele byen g ikk 
inn for det, b~de na r det gja ldt for
!Jandsa rbeid og ikke minst under stev
net. Et slikt kok over tribunene ha r 
i hvert f a ll ikke jeg opplevd maken til. 
Det va r !itt a fundere p~ for oss tr0n
dere som h0yst motvillig dra r hendene 
opp av lomma og dovent klasker dem 
sammen et par ga nger hvis presta sjo
nen er i nrerheten a v verdensrekord. 

Men selv i disse dager va r det hver
dag og avbeidsdag for de gode stavan
gerborgere. De m~tte skj0tte sine gj0-
rem~l som vanlig. Det var et yrende 
liv m ellom fisk ekasser og a nsjosbok
ser, m ellom prosaiske poteter og ele
gante drueklaser, mens ungene sa tt p~ 
bryggekanten og gumlet p~ nykokt 
krabbe. Og pa sine .:;okler sto Kielland, 
Bjelland og Sig va ld Bergersen og 
skuet utovet· byen som va ktmenn fra 
en svunnen tid. 

Det er sagt a t Roga la nd og Sta va n
g er ska l ha s~ mange pene piker, og 
grunnen skal vre re den at fylket i sin 
tid ha dde s~ m a nge vikinger som fra 
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sine plyndringstokter bare tok med seg 
skj0nnhet en heim. De som ikke var 
pene nok k astet de i sj0en . Jo, folk 
<< e l0gn e» i Roga land, det er sikkert. 

J eg fikk ogs~ a nl edning til a bes0ke 
J onas 0glrends fabrikker i Sandnes 
under oppholdet i Stavanger . Det var 
disponen t Elling sen som elskverdigst 
fo r midl et. dette bes0k. Det var delvis i 
fo r bindelse m ed denne bedriftsa visa at 
jeg g jerne ville k onfer er e m ed Per 
0 g lrend & Co., m en jeg var selvsagt 
ogs~ interessert i a se fabrikkene der. 
Det var derfor kj edelig a t bes0ket inn
tra ff p~ en l0rdag, for da slutter ar
beidstiden kl. 11. Det va r sa vidt jeg 
ra kk ~ se de s ist e omdreiningene f0r 
hj ulene sta nset for den uken. 

Det er selvsagt a t en slik lynsvisitt 
ikke kunne g i det r ette inntrykk av 
disse sto re fabrikkene som beskjef
t iger over 1000 personer. Men s~ vidt 
jeg kunne skj0nne var det !itt av en 
m0nst erbedr ift , hvor intet var overlatt 
til tilfeldigh et ene. 

H er r P er 0glrend og r ekla m esjefen 
va r m eg et elskverdige og im0tekom
m ende n~r det gja ldt mine sp0rsmal 
ang~ende opplegg av en bedriftsa vis , 
og jeg er m eget t a kknemlig for de 
tips disse herrer kunne g i. 

Alt t a tt i betra klning vii jeg si at 
turen til Stavan~er og Sa ndnes var 
meget interessa nt og lre r erik , og jeg 
skulle ikke ha det minste imot ~ t a en 
lignende tur et ell er annet st ed en 
gang siden. 

E. A . 



I begynnelsen av sommerje1·ien 
hadde vi en prat m ed Twssereren 
i j m·i ehjem skomiteen, hr. P eder 
Myhre. P a tross av at det som 
da ble skrevet na ikke er helt 
aktuelt, tar vi det med i sin 
helhet. R ed . 

Vi er midt inne i ferietida, og de 
f!este har vel pla nlagt hvor de ska l 
tilbringe disse 14 dagene som en ser 
fram til og drommer om gjennom h ele 
a ret. 

Det er i Ar sakalt avlosningsferie, 
som en dessverre ikke k a n si er den 
m est ideelle form for ferie. Juni og 
september som feriem a neder i Tr0nde
lag er mildest talt tvilsom na r det skal 
vcere sommerferie. Hvis en da kunne 
r eise til Middelhavsla ndene, var saken 
grei. Men om en ikke k a n det, er ut
siktene h eller ikk e da sa darlige, s ier 
kasser er en for f eriehjemm et , F eder 

Myhre, under en samtale a visa h a dde 
m ed h a m om Saltoya. 

Denne Trondheimsfjordens per le kan 
i a r m ed enda storre komfort og f lere 
a ttraksjoner ta imot gjester a v begge 
kjonn i a lle a ldre. Hvilket annet hotel!, 
sier h an , kan by sine gjester ekstra 
lange senger m ed N irvana, Antiknirk 
eller P aradismadrasser til kr. 0,50 pr. 
natt? 

Og hvilk et paradis er det ikke for 
~portsfiskere, fortsetter h an, de som 
med minimal f erdighet i A bruke kaste
slukstang eller snoreboks likevel far 
nkelig fangst pa brygga pa oya. Ja, 
det fortelles m ed krav pa sa nnferdig
het, a t da en noksa uovd fisker en dag 
sto og k astet, fikk han sa vidt sluken 
utenom bryggekanten, og etter hva et 
forhenvcerende medlem av «Saltoy
komiteen » forta lte. sto fisk en denne 
dag og g jespet a v k jedsomhet over hvor 
cla r lig ovennevnte fisk er kastet. Da 
Lkk fisken plutselig sluken dettende 
midt i g jespen og derm ed satt h an. 
Det va r en rugg pa 6 kg. 

Men det va no tosk det da, sa Myhre. 
E llers k an du lane en av smabatene 

og ro en tur pa 10 min. inn i Fcetten
fjorden hvor slagskipet «Tirpitz» la 
under krigen. Der k a n du i uheldigste 
fall fA en dypva nnsbombe og i h eldigste 
ei kveite pa k roken. Du k a n ligge i ro 
cg m ak og nyte utsikten over L a ng
st ein-«alpene» mens trafikken pa riks
vei 50 suser forbi 10 meter over hodet 
ditt pa en hylle i fj ellveggen. Ikke det 
spor A undres over a t Armfelt hadde 
vanskeligheter med A komme fram 
m ed sine k aroliner e i denne ruta for 
250 Ar s iden, uten vei - og uten mo
torisert. 

E ller - en ma n eskinnskveld m ed 
o:orlig bris kan du t a m ed deg «lakri
sen», h eise fokka (i nodsfall en skjorte, 
og seile ut til den middela ldersk e borg 
Steinviksholmen, hvor erkebisp Olav 
Engelbrektssonn i sin tid r es iderte. 
Star da fu llm a nen over Forbordsfjel
let , og midnattstimen er inne, kan du 
plutselig pa borg muren fA se en brynje
kledd kriger med h ellebard pa aksla , 
ell er en munk i fots ide gevanter med 
beyd hode pa vei til m esse. 

Det er mye mellom himmel og jord 
- og det m est e finn er du her inne ved 
Saltoya. 



For den som mener at fjellet er den 
ideelle plass i ferien , ogsa for dem har 
vi en utvei. Du tar da motorbaten til 
Langstein og Jabber t rostig ivei opp
over Skeigrenda, og etter ca. 3 kvar
ters gang er du inne i en herlig skog
cg fjellverden som strekker seg helt 
inn til broderladet. Denne r uten ble i 
siste krig nyttet av ba de norske og 
utenlandske f lyktninger. Eller du tar 
over mot Asen og Skogn markabygd. 
Der treffer du ogsa pa en ranh eims
bygg som har hytte ved et idyllisk 
vatn - Haugatjonna. I disse r uten e 
har du a lt i ett, vatn og tjonner med 
smellfeit orret, bekker og sma elver 
hvor du k a n prove f luestanga. 
1\'lyhre stanser og trekker pusten, og 
undertegnede tar da sjansen til a 
sporre om h vordan driften av selve 
feriehjemmet gar. 

- Med mye gratisarbeid av Saltoy
h:omiteen med fler e, og ved a fa ta 
varene vi trenger pa «krita» hos A jS 
Ranh eim Papirfabrik, gar det bra. 
Haper det blir lenge til regningen 
kommer, sier h a n. 

Bedriften s tiller ogsa biler til dis
posisjon for frakting av va r ene, og 
s jafor en e er a lltid villige ti l a kjore. 

Steinviksholmen. 

! EfTaim Johansens hytte ved 
A H augatjonna. 

I pasken if jor kjorte Oskar Grytbak, 
Otto Stene, Alf Tingstad og «aJ s jol» 
fra m 50- 60 kubikkmeter tommer fra 
egen skog pa oya ( hores f lott u t) , og 
na er det skaret og brukt til t ilbygget 
pa forpakterbo ligen som. forhapentlig 
blir f erdig i sommer. Det er da tanken 
at forpakteren skal bo der h ele aret. 

- Og forpakteren? 
- Forpakteren Rygg er en grei og 

pa litelig kar. Han trives visst ogsa, og 
a llting gror og vi! seg for ham. Fa
milien f. eks. har oket m ed 5 sma i 
lopet av 5 ar. 

- H vordan er besoket? 
- Vi a pnet sesongen i pinsen, og det 

var da mellom 30 og 40 gjester. H ar de 
forst vrert her en gang, kommer de 
til bake. 

Med onske om godt vre r og mange 
g jester pa Saltoya, ba jeg til slutt 
Saltoykomiteens energiske kasserer 
om navnene pa de ovrige i komiteen. 
Det fikk jeg, og her er de: 

Formann Otto Stene, kasserer F eder 
Myhre, Alf Tingstad, Vilhelm E r iksen , 
Arnulf Wikdal Svenn W erkland, Bir
ger Loftamo, Eli Ebbesen og Marie 
Johansen. 

B. 
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